
Lapunk legutóbbi megjelenése óta ismét szá-
mos fontos kérdést vitattak meg az önkormányza-
tok képviselő-testületei, és sok fontos határozatot 
hoztak.

Testületi ülések Nemesvámoson 

Nemesvámos Község Képviselő-testülete május 
16-án megtartott ülésén a képviselők megvitatták 
Nemesvámos község közrendje, közbiztonsága, 
a községi önkormányzat, a rendőrség és a polgár-
őrség együttműködése tárgyában készült tájékoz-
tatókat. A Veszprém Megyei Rendőrkapitányság 
képviselője, Rausz István rendőr alezredes arról 
tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a Veszprém Me-
gyei Rendőrkapitányság illetékességi területén a 

rendőrlétszám a lakosság számához és a település 
területéhez igazodik. Fontosnak tartja, hogy az 
iparterületen működő cégek, vállalkozások anyagi 
forrásokat áldozzanak a megfelelő vagyonvédelmi 
berendezések beszerzésére, amellyel nagymérték-
ben elősegíthető a bűncselekmények megelőzése. 
Véleménye szerint a bűnmegelőzési programot 
folytatni kell az általános iskola, a rendőrség, a 
polgárőrség közreműködésével. Kérte: a képvise-
lő-testület tagjai a lakosságot tájékoztassák arról, 
hogy ha a rendőrök a településen nem megfelelő 
hangnemben, udvariatlanul végzik a dolgukat,  je-
lezzék azt a rendőrkapitányság felé telefonon vagy 
írásban. 

Az alezredes kijelentette:  a településen élő fi-
atalkorúakból álló garázda csoporttal szemben a 
rendőrség csak akkor tud hatékonyan fellépni, ha a 
sértettek, károsultak bejelentést tesznek.

Nemesvámos Község Önkormányzata Képvise-
lő-testülete a Nemesvámos község közrendje, köz-
biztonsága, a községi önkormányzat, a rendőrség 
és a polgárőrség együttműködése tárgyában készült 
tájékoztatókat az előterjesztésnek megfelelő tarta-
lommal elfogadta. 

A képviselő-testület elfogadta a gyermekvéde-
lem helyzetéről készült beszámolókat is. Raszto-
vicsné Szőke Zsuzsanna, a Veszprém Megyei Jogú 
Város Családsegítő és Gyermekjóléti Szolgálat ve-
zetője elmondta, hogy a jelzőrendszeri tagok, mint 
pl. védőnő, háziorvos, egyházak képviselői, peda-
gógusok, rendőrség jelzései alapján, valamint az 
állampolgári kezdeményezések alapján érkeznek 
jelzések a szolgálathoz a gyermekekről. A beérkező 
jelzéseket a szolgálat munkatársai minden esetben 
kivizsgálják, és adott esetben megteszik a szüksé-
ges intézkedéseket. 

A képviselő-testület módosította az egyes szoci-
ális ellátásokról szóló rendeletet és az önkormány-
zat 2007. évi költségvetéséről szóló rendeletet. A 
költségvetés módosítása azért volt indokolt, mert a 
képviselő-testület számos anyagi vonzattal együtt 
járó döntést hozott pl. Kossuth utcai parkolóállások 
kivitelezése, a rendezvények költségeinek emel-
kedése, továbbá az elmúlt évről elmaradt egy 10 
millió forint értékű beruházás beépítése a költség-
vetésbe (közvilágítási hálózat kiépítése),  mivel a 
számlázás az idei évben történt. 

A testület felülvizsgálta a talajterhelési díjról, 
a települési szilárd hulladékkal kapcsolatos hulla-
dékkezelési helyi szolgáltatásokról és a közterület 
tisztántartásáról szóló önkormányzati rendeleteket.  

Mecséri András műszaki ügyintéző tájékoztatta 
a képviselőket arról, hogy a képviselő-testület ko-
rábbi döntésének megfelelően az önkormányzat 1,5 

millió forintot fordít a Malom, a Fészek és a Dózsa 
György utcák zöldterületeinek rendezésére, virágo-
sítására. 

A képviselő-testület hozzájárult ahhoz, hogy a 
pedagógusok tanítási időkeretének teljesítésekor a 
tanulmányi kirándulásokon, tanulmányi versenye-
ken, sportversenyeken való részvételt is beszámít-
sák.

Sári Judit körjegyző tájékoztatta a jelenlévőket, 
hogy az önkormányzati gazdálkodás belső ellenőr-
zése 2005 óta a Veszprémi Kistérség Többcélú Tár-
sulása keretében történik. A korábbi évekhez ha-
sonlóan a társulás a belső ellenőrzési tevékenység 
ellátására idén is a veszprémi székhelyű Tömpe és 
Társa Bt.-nek adott megbízást. A testület elfogadta 
a 2006. évi belső ellenőrzésekről szóló összefog-
laló jelentést, valamint az önkormányzat 2006. évi 
közbeszerzéseinek statisztikai összegzését is. 

Határozat született arról, hogy a testület az Al-
coa-Köfém Kft. előtti területen kialakításra kerülő, 
95 m2 nagyságú, térkővel burkolt járdaszakasz kivi-
telezési költségeinek (bruttó 2,25 millió forint) fe-
lét biztosítja, amennyiben a kft. fedezi a beruházás 
fennmaradó költségét, továbbá a kivitelezés még az 
idei év folyamán megvalósul. 

K  HKözségi Híradó
2007. augusztus
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Nemesvámosi Napok
A Nemesvámosi Napokra augusztus 3-án, 
4-én és 5-én várjuk a falu lakóit és vendé-
geinket. Részletes program a 4. oldalon. 

Nemesvámosi Község Önkormányzata

Idén is jól sikerült a veszprémfajszi falunap

Beruházások, támogatások 
Testületi ülések Nemesvámoson és Veszprémfajszon

(folytatás a 2. oldalon)
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(folytatás az 1. oldalról)
A képviselő-testület június 6-án megtartott ülé-

sén Sári Szabolcs, a sportcsarnok gondnoka tájé-
koztatta a jelenlévőket a csarnok üzemeltetésének 
tapasztalatairól.

A képviselő-testület 9 szavazattal megalkotta 
a közterületek és az ingatlanok tisztántartásáról, a 
zöldterületek gondozásáról szóló rendeletet az elfo-
gadott módosításoknak megfelelő tartalommal.

A képviselő-testület úgy döntött, hogy Nemes-
vámos Község Önkormányzata csatlakozik a Vá-
mos Települések Szövetségéhez, és meghatalmazta 
Sári Lajos polgármestert, hogy a szövetség közgyű-
lésében képviselje az önkormányzatot és a csatla-
kozással kapcsolatos dokumentumot/alapszabályt 
írja alá.

A képviselő-testület kinyilvánította azon szán-
dékát, hogy a 2007/2013-as ciklus európai uniós 
LEADER vidékfejlesztési program vonatkozásá-
ban a Bakony-Balaton-felvidék-Marcal-forrásvi-
dék területén most formálódó, a FAMULUS Sümeg 
Kistérségéért Egyesület és a Völgy-Köz-Pont által 
kezdeményezett akciócsoporthoz csatlakozik. Ez a 
határozat egyben azt is jelenti, hogy más térséghez 
nem csatlakozik A képviselő-testület megtárgyalta 
a nemesvámosi HARIBO Hungária Kft. ívóvíz-
kontingens bővítéssel összefüggő közműfejlesztési 
hozzájárulás elengedése tárgyában írt megkeresését. 
A képviselő-testület a közműfejlesztési hozzájáru-
lás önkormányzatot megillető részének (bruttó 17 
millió forint) felét (bruttó 8,5 millió forint) abban 
az esetben elengedi, ha a beruházás megvalósul. 

Nemesvámos Község Képviselő-testülete júni-
us 27-én megtartott ülésén a képviselő-testület el-
fogadta az önkormányzat gazdasági programját az 
előterjesztésben foglaltaknak megfelelően azzal a 
kiegészítéssel, hogy „a jövőben is nagy hangsúlyt 
kell fektetni – a falusi turizmus fellendítésével is 
összefüggésben – a kialakult kulturális rendezvé-
nyek megtartására, lehetőség szerint színvonaluk és 
számuk növelésére, a kulturális csoportok és szer-
vezetek tevékenységének támogatására”. 

Az önkormányzat  a Nemesvámosi Víziközmű-
társulat részére ebben az évben 17,6 millió, 2008-
ban 11 millió, 2009-ben pedig 8,1 millió forint ön-
kormányzati kölcsönt nyújt a hitelkamat és egyéb 
költségek finanszírozására olyan ütemezésben, 
hogy a társulat fizetési kötelezettségeit határidőn 
belül teljesíteni tudja.

A képviselő-testület módosította az önkormány-
zat idei költségvetését az alábbiak szerint: a bevéte-
leken belül 17 ezer forinttal csökken a közoktatást 
kiegészítő hozzájárulásokon belül a kistelepülések 
támogatásának előirányzata, a kiadások között a 
települési vízellátás szakfeladaton felhalmozási 
kiadásként 17,6 millió forintot kell biztosítani a 
Nemesvámosi Viziközmű Társulat részére, az ön-
kormányzat igazgatási tevékenysége szakfeladaton 
belül a társadalmi szervezetek támogatásának elő-
irányzatából 410 ezer forintot át kell csoportosítani 
a művelődési ház szakfeladat dologi kiadásaihoz 
a civil szerveződések támogatására. A testület fel-
kéri a Településfejlesztési és Környezetvédelmi 
Bizottságot, hogy a falugondnokság átalakítására 
vonatkozó előterjesztés alapján, azt kiegészítve 
tegyen javaslatot a képviselő-testület felé a vonat-
kozásban, hogy a falugondnokság mely község-
üzemeltetési feladatok ellátását vállalja fel, ehhez 
milyen személyi és műszaki feltételek szükségesek, 

továbbá a szükséges feltételek megteremtésének mi 
a költségvonzata. 

A testület nem tartja indokoltnak a zajvédelem 
vonatkozásában önkormányzati rendelet megal-
kotását, de szükségesnek tartja a lakosság tájé-
koztatását a zajvédelemmel összefüggő fontosabb 
jogszabályokról, egyúttal felkéri a község lakos-
ságát, hogy kiemelt figyelmet fordítson az élhető, 
nyugodt lakókörnyezet megteremtése érdekében a 
zajvédelemmel összefüggő jogszabályok betartásá-
ra, továbbá pihenőnapokon tartózkodjon a lakókör-
nyezetet zavaró tevékenységek gyakorlásától (pl.
fűnyírás, fafűrészelés, stb).

A képviselő-testület elfogadta  a Nemesvámos 
község környezetvédelmi programjában foglalt 
önkormányzati hatáskörbe tartozó intézkedésekről 
szóló beszámolót,  szükségesnek tartja a program 
2008. évben történő felülvizsgálatát és a lakosság 
tájékoztatását a program végrehajtásáról az önkor-
mányzat információs csoportjának koordinálása 
mellett, valamint azt is, hogy évenkénti rendsze-
rességgel levegőtisztaság-mérésre kerüljön sor a 
településen. 

A képviselő-testület a Rakk Zsuzsa keramikus 
által elkészített emlékmű-változatok közül az első 
változat (Gizella szobor fával, bronz szegélyes térkő 
talapzattal) megvalósítását támogatja. Az emlékmű 
elhelyezésének helyszíne az önkormányzati hivatal 
házasságkötő terme felőli zöld terület. Az emlékmű 
becsült költsége 12 millió forint, tervezett avatási 
ünnepségének időpontja: 2008. augusztus 20. 

A testület jóváhagyta az óvoda kiegészített és az 
iskola új minőségirányítási programját, elfogadta 
a körjegyzőség munkájáról szóló beszámolót. Az 
önkormányzat az idei költségvetésben megállapí-
tott támogatáson felül további támogatást nem tud 
biztosítani a Nemesvámosi Lakóhelyi Sportegye-
sület részére abból a célból, hogy a felnőtt labda-
rúgó csapat a megyei I. osztályban szerepelhessen. 
A képviselő-testület szükségesnek tartja a helyi 
labdarúgópálya edzések és mérkőzések lebonyolí-
tása céljára történő alkalmassá tételéhez szükséges 
karbantartási munkák elvégzését még az idei évben 
annak érdekében, hogy a helyi labdarúgó csapatok 
hazai pályán játszhassanak. A testület Takács Ist-
vánnét választotta a Pénzügyi Bizottság  tagjává. 
A képviselők ismételten megtárgyalták a nemesvá-
mosi HARIBO Hungária Kft. ívóvízkontingens bő-
vítéssel összefüggő közműfejlesztési hozzájárulás 
elengedése tárgyában írt megkeresését. A közmű-
fejlesztési hozzájárulás önkormányzatot megillető 
mértékét 2 millió forint+ÁFA összegben határozták 
meg. Döntés született arról, hogy az önkormány-
zat a Nagyvázsonyi Kinizsi Takarékszövetkezettől 
egyéves lejárattal 20 millió forint folyószámla hi-
telt igényel. A képviselők nem adták hozzájárulásu-
kat ahhoz, hogy a nemesvámosi Sirató SE Motoros 
Klub által augusztusban megrendezendő motoros 
találkozó helyszíne a sportcsarnok mellett találha-
tó füves labdarúgó pálya legyen. A testület a Ne-
mesvámos Egészséges Ivóvízellátásáért Alapítvány 
támogatására 25 millió forintot biztosít. A testület 
határozott arról, hogy a vámos elő- és utónevű tele-
pülések 2008. évi találkozóját Nemesvámos Község 
Önkormányzata rendezi meg. A képviselő-testület 
vállalja a találkozó megrendezésével együttjáró fel-
adatok ellátását, illetve a költségek finanszírozását. 
Napirenden kívül Sári Lajos polgármester tájékoz-
tatta a jelenlévőket, hogy az augusztus 20-i ünnep-

ség díszvendége dr. Balsai István volt igazságügy 
miniszter lesz, a Dózsa Görgy., a Fészek, a Malom 
és a Kossuth utcai útépítési beruházás kivitelezője 
a Betonút Szolgáltató és Építő Zrt., és  a  800 éves 
Nemesvámosért Alapítvány részére 500 ezer forin-
tot ajánlott fel.

Bizottsági ülések Nemesvámoson

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Sport 
és Kulturális Bizottságának május 9-én megtartott 
ülésén Illésfalvi József bizottsági elnök ismertette 
a Civilek Nemesvámosért Közhasznú Egyesület 
2007. április 27-én kelt megkeresését, mely sze-
rint az egyesület a 2007. évi támogatási kérelmét 
szünetelteti mindaddig, amíg a képviselő-testület 
az új támogatási rendszert kialakítja, abban a jogi 
személyiségű és jogi személyiséggel nem rendel-
kező szerveződéseket megkülönbözteti és erről az 
egyesületet tájékoztatja. 

Határozatában a bizottság a helyi társadalmi 
szervezetek és civil szerveződések anyagi támoga-
tásának elbírálásához 2007 évre vonatkozóan a tá-
mogatási kérelem, az éves programterv és a rendez-
vények tételes költségvetésének benyújtását tartja 
szükségesnek. Kérte ezért a bizottság az egyesület 
kérelmének kiegészítését. 

Sári Szabolcs bizottsági tag tájékoztatta a je-
lenlévőket, hogy az önkormányzat 250 ezer forint 
összegű pályázati forrást nyert a Veszprém Megyei 
Testnevelési és Sport Hivatalnál a Nyitott kapuk 
elnevezésű pályázaton. A pályázat a lakosság rend-
szeres sportolását kívánja népszerűsíteni.

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Pénz-
ügyi Bizottsága május 14-én megtartott ülésén 
véleményezte az önkormányzat 2007. évi költség-
vetésének módosításáról szóló rendelet-terveze-
tet. Sövényházi Balázs bizottsági elnök elmondta, 
hogy az önkormányzat 2007. évi költségvetésének 
módosítása szükségessé vált az elmúlt időszakban 
a képviselő-testület anyagi vonzattal rendelkező 
döntései miatt.

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Te-
lepülésfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottsá-
gának  május 14-én megtartott ülésén a bizottság 
tagjai véleményezték a talajterhelési díjjal kapcso-
latos helyi szabályokról szóló rendelet felülvizsgá-
latáról készült előterjesztést, valamint a települési 
szilárd hulladékkal kapcsolatos hulladékkezelési 
helyi közszolgáltatásról és a közterületek tisztán-
tartásáról szóló rendelet felülvizsgálatáról készült 
előterjesztést.

Sári Judit elmondta, hogy talajterhelési díj fize-
tésére az az ingatlantulajdonos kötelezhető, aki a 
kiépített szennyvízhálózatra nem köti rá az ingatla-
nát. A csatornarendszerre kötött ingatlanok aránya 
Nemesvámoson országos viszonylatban is kiemel-
kedő, csupán néhány ingatlan nem csatlakozott a 
szennyvízcsatorna hálózatba, de általában ezeken 
az ingatlanokon az ivóvíz sincs bekötve. A körjegy-
ző szükségesnek tartja, hogy a falugondnokság újra 
ellenőrizze azokat az ingatlanokat, ahol kérdéses, 
hogy megtörtént-e a szennyvízcsatorna hálózatba 
bekötés. A talajterhelési díj megfizetése önadózás 
keretében történik. 

A második előterjesztéssel kapcsolatban a kör-
jegyző elmondta, hogy a Településfejlesztési és 
Környezetvédelmi Bizottság korábbi ülésén meg-
fogalmazódott az az igény, hogy a közterületek 
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tisztántartására, a köztéri berendezések védelmére, 
valamint a közterületi zöldterületek fenntartására 
vonatkozóan a jelenleginél részletesebb szabályo-
zás kerüljön kidolgozásra. Elmondta továbbá, hogy 
a rendelet felülvizsgálatakor a szilárd hulladék 
szállítással, a szelektív szemétgyűjtéssel kapcsola-
tos főbb szabályok pontosítása is megtörtént. 

Bozóky Jenő elnök úgy vélte, hogy a lomtala-
nítást nem a nyár közepén kellene megszervezni, 
hanem valamikor tavasszal vagy nyár elején. A 
körjegyző elmondja, hogy a jövő évre vonatkozó 
lomtalanítás megszervezése előtt indítványozni 
fogja, hogy a település lomtalanítását a Veszprémi 
Közüzemi Szolgáltató Zrt. az ideihez képest koráb-
bi időpontra tegye át.

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Sport 
és Kulturális Bizottságának május 23-án megtartott 
ülésén a bizottság határozata alapján a Sírató SE 
Motoros Klub a részére 2007. évre megállapított 
100 ezer forint összegű támogatásból legfeljebb 40 
ezer forintot fordíthat az idei alsóörsi Harley-Da-
vidson fesztivál belépőjegyeinek finanszírozására. 
A bizottság a Veszprémi Lovassportok Egyesülete 
részére erre az évre 100 ezer forint összegű támo-
gatást hagyott jóvá. 

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Te-
lepülésfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottsá-
gának  június 5-én megtartott ülésén a bizottság 
véleményezte a közterületek és az ingatlanok tisz-
tántartásáról, a zöldterületek gondozásáról szóló 
rendelet-tervezetet. Sári Judit körjegyző kérdésre 
válaszolva tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a köz-
területek gondozásáról szóló rendelet-tervezetben 
foglaltak megszegése esetén szabálysértési eljárás 
keretében 30 ezer forintig terjedő pénzbírság szab-
ható ki, amely az önkormányzati rendeletekben 
kiszabható legmagasabb összeg, továbbá lehetőség 
van kártérítési igény bejelentésére is. A zöldterüle-
tek fenntartása és kezelése kapcsán elmondta, hogy 
a korábbi gyakorlatnak megfelelően az ingatlan tu-
lajdonosa köteles a telekhatártól az útpadkáig húzó-
dó zöldterületet rendszeresen gondozni, ennek ke-
retében a zöldterület tisztántartásáról, a fűnyírásról, 
a tulajdonos által kihelyezett növények ápolásáról 
gondoskodni. Hozzátette: az önkormányzat magára 
vállalhatja a fenti feladatokat, azonban át kell gon-
dolni ennek megvalósíthatóságát.

A bizottság javasolta, hogy amennyiben az in-
gatlan mentén parkosított terület van és a gyalogos 
közlekedés az úttest szélén zajlik, a hóeltakarítás és 
a síkosság-mentesítés kötelezettsége az úttest szé-
lén 1 méter széles sávra vonatkozzon. A bizottság 
javasolta a tervezetben szabályozott gyepmagasság 
10 cm-ről 15 cm-re növelését, nem támogatta az 
összes zöldterületen a járművel történő parkolás 
tiltását, javasolta, hogy a parkolási tilalom a Dózsa 
György,  a Malom és a Fészek utcákban, valamint a 
– közök kivételével – a Kossuth utcában lévő zöld-
területekre vonatkozzon, mely utcákban a közel-
múltban történt meg a felújítás és a parkosítás.

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Pénz-
ügyi Bizottsága június 26-án megtartott ülésén a 
bizottság véleményezte az önkormányzat 2007. évi 
költségvetésének módosításáról szóló rendelet-ter-
vezetet, és a módosításról intézkedő rendelet meg-
alkotására vonatkozó javaslatot az előterjesztésnek 
megfelelő tartalommal a képviselő-testületnek el-
fogadásra javasolta.

Nemesvámos Község Képviselő-testülete Te-
lepülésfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottsá-
gának  június 26-án megtartott ülésén a bizottság 
határozatban fogalmazta meg, hogy a zajvédelem 
helyi szabályairól szóló rendelet megalkotását nem 
tartja szükségesnek.  Javasolta a képviselő-testület-
nek a zajvédelemmel kapcsolatos fontosabb jog-
szabályoknak az önkormányzat honlapján történő 

közzétételét és hogy a képviselő-testület állásfog-
lalásban tegye közzé a lakosság felé irányuló elvá-
rásait a zajvédelem vonatkozásában. A bizottság a 
környezetvédelmi program teljesüléséről szóló be-
számolót elfogadásra javasolta. 

A Szociális Bizottság a Községi Híradó leg-
utóbbi számának megjelenése óta két alkalommal 
tartott ülést. Április 16-án 9 fő részére állapított 
meg átlagosan 12 ezer forint átmeneti segélyt, 5 fő 
részesült temetési segélyben és 2 fő lakásfenntartá-
si támogatásban. A június 14-i ülésen összesen 16 
fő kérelmező részére osztott ki a bizottság egyszeri 
támogatást, míg 2 fő temetési segélyben részesült. 
Két fő ápolási díjban részesülő ellátásának meg-
szüntetése is az ülés napirendje között szerepelt.

Testületi ülések Veszprémfajszon

A veszprémfajszi képviselő-testület május 31-ei 
ülésén elsőként beszámoló hangzott el a gyermek-
védelem helyzetéről, majd felülvizsgálták az egyes 
szociális ellátásokról szóló rendeletet. Sári Judit 
tájékoztatta a jelenlévőket, hogy az egyes szociá-
lis ellátásokról szóló rendelet felülvizsgálata során 
indokolttá vált a rendelet módosítása elsősorban a 
szociális igazgatásról és szociális ellátásokról szóló 

törvény módosítása miatt. A törvény módosításával 
önkormányzati hatáskörből 2007. január 1-jétől az 
időkorúak járadéka, rendszeres szociális segély, 
ápolási díj alanyi jogon történő megállapítása, 
valamint közgyógyellátásra való jogosultság mél-
tányossági alapon történő megállapítása jegyzői 
hatáskörbe került át. A rendszeres szociális segély 
vonatkozásában új elemként szerepel a beilleszke-
dési program és az együttműködési kötelezettség 
súlyos megszegése, valamint a segély csökkentett 
összegben történő folyósítása. Új ellátási forma a 
személyes gondoskodást biztosító ellátások között 
a jelzőrendszeres házi segítségnyújtás és a támoga-
tó szolgáltatás. Ezen ellátásokat a Veszprémi Kis-
térség Többcélú Társulása keretében biztosítja az 
önkormányzat a vonatkozó döntések szerint. 

Csiba József polgármester tájékoztatta a jelen-
lévőket, hogy Kapolcson részt vett egy, a Völgy-
Köz-Pont által megszervezendő Leader akció-
csoport létrehozásáról szóló megbeszélésen. Az 
akciócsoporthoz csatlakozni kíván Balatonfüred 
és Almádi is. Célszerű minél magasabb lakosság-
számmal rendelkező akciócsoportot létrehozni, 
mivel ennek függvényében hívható le minél maga-
sabb összegű pályázati forrás, melyet az akciócso-
port tagjai között lakosságszám arányosan osztanak 
szét. A polgármester javaslatára a képviselő-testület 
kinyilvánította azon szándékát, hogy a 2007/2013-
as ciklus európai uniós LEADER vidékfejlesztési 
program vonatkozásában a Bakony-Balaton-felvi-
dék- Marcal-forrásvidék területén most formálódó, 
a FAMULUS Sümeg Kistérségéért Egyesület és a 
Völgy-Köz-Pont által kezdeményezett akciócso-
porthoz kíván csatlakozni. A határozat egyben azt is 
jelenti, hogy más térséghez nem csatlakozik a tele-
pülés. Amennyiben a község vállalkozói, civil szer-

vezetei más területi egységhez szeretnének csatla-
kozni, ennek alapjait megvizsgálva, a fent nevezett 
akciócsoporttal egyeztetve, a területi lehatárolások 
kritériumait figyelembe véve fognak eljárni.

Rafael István alpolgármester tájékoztatta a je-
lenlévőket, hogy a település labdarúgó csapata 
szinte minden hétvégén szombaton és vasárnap is 
meccset játszik, ezért szükség van legalább 10 gar-
nitúra mezre és lábszárvédőre. A képviselő-testület 
határozott arról, hogy legfeljebb 100 ezer forint ér-
tékben a helyi labdarúgó csapat részére mezeket és 
lábszárvédőket vásárol. 

Veszprémfajsz Község Önkormányzatának 
Képviselő-testülete tudomásul vette, hogy a kör-
jegyző a megüresedő adóügyi ügyintézői állásra 
Molnár Juditot alkalmazza. A képviselő-testület az 
alkalmazásnak a körjegyzőség 2007. évi költségve-
tésében nem tervezett fedezetét biztosítja. 

Napirenden kívül a polgármester tájékoztatta a 
jelenlévőket arról, hogy az OKÉV engedélyezte a 
nemesvámosi Petőfi Sándor Általános Iskola önálló 
működtetését. Vélhetően jelentős állami források-
tól esik el az intézmény akkor, ha önálló marad.

A polgármester támogatta az iskola további 
önálló működtetését, de hozzátette, hogy az önkor-
mányzat anyagi lehetőségei korlátozottak, ezért a 

jelenlegi helyzetben kialakuló többletkiadások fe-
dezését a nemesvámosi képviselő-testületnek kell 
megoldania. 

A polgármester azt is közölte, hogy a kaszálógép 
vásárlására vonatkozó pályázaton az önkormányzat 
nem nyert, azonban újabb pályázati lehetőség adó-
dott az országosan meghirdetett parlagfűmentesíté-
si akció keretén belül. Június 11-e és augusztus 31-
e között havi 70 ezer forint munkabér ellenében az 
önkormányzat regisztrált munkanélkülit foglalkoz-
tathat, mely az önkormányzat számára havi 9000 
forint kiadást jelentene. 

Veszprémfajsz Község Képviselő-testülete júni-
us 28-án megtartott ülésén a képviselők jóváhagy-
ták az általános iskola felülvizsgált intézményi mi-
nőségirányítási programját. 

Csiba József polgármester kijelentette: a jövő-
ben gyakorlattá kell válnia annak, hogy a települést 
érintő jelentős kérdésekben, illetőleg azon ügyek-
ben, melyben a német kisebbségi önkormányzat 
véleményét ki kell kérni, azokat a kisebbségi ön-
kormányzat időben korábban vitassa meg annak ér-
dekében, hogy a veszprémfajszi képviselő-testület 
az adott téma megtárgyalásakor már ismerhesse a 
kisebbségi önkormányzat véleményét, álláspontját, 
amivel Strennerné Stáhl Éva, a kisebbségi önkor-
mányzat elnöke egyetértett.

A képviselő-testület jóváhagyta a nemesvámo-
si Napköziotthonos Óvoda kiegészített intézményi 
minőségirányítási programját az előterjesztésnek 
megfelelő tartalommal. 

Megvitatták és elfogadták a körjegyzőség mun-
kájáról szóló beszámolót. A nyugdíjba vonulás mi-
att megüresedett álláshelyet új adóügyi és igazgatá-
si ügyintéző tölti be a körjegyzőségen.

Ügyfélfogadás Veszprémfajszon

Értesítjük Veszprémfajsz község lakosságát, hogy a képviselő-testület 
döntése értelmében csütörtöki napokon az önkormányzati hivatalban ki-
helyezett ügyfélfogadást tartunk délután 13.30 és 15.30 között. Az ügy-
félfogadás alkalmával átvesszük a kérelmeket és felvilágosítást adunk a 

körjegyzőség hatáskörébe tartozó ügyekben.

Sári Judit körjegyző

(folytatás a 4. oldalon)
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(folytatás a 3. oldalról)
Általa várhatóan nagyobb hangsúly helyeződik 

az adóbehajtás területére. Úgy vélte, az idő előreha-
ladtával egyre nagyobb mértékű az adminisztráció, 
leterheltek a körjegyzőség dolgozói. 

A napirendek sorában az önkormányzat gazda-
sági programjának elfogadása és az önkormányzat 
2007. évi költségvetéséről szóló rendelet módosítá-
sa következett.

A polgármester tájékoztatta a jelenlévőket, hogy 
a templom és a buszmegállók közötti szakasz teljes 
csapadékvíz elvezetésére, a szervizút szilárd burko-
lattal történő ellátására vonatkozóan Demény Zol-
tán tervező adott árajánlatot, mely szerint a feladat 
tervezői díja geodéziai felméréssel együtt 425 ezer 
forint plusz áfa. Ajánlatát a képviselők elfogadták. 
A polgármester azt is elmondta, hogy a buszmeg-
állók és a Balatonfüred felőli községhatár közötti 
szakasz vízelvezetésére és a gyalogjárda kialakí-
tására vonatkozó tervek díja geodéziai felméréssel 
együtt 270 ezer forint plusz áfa. 

A testület megvitatta a mozgókönyvtári ellátás 
keretében könyvtári szolgáltatások megrendelésére 
vonatkozó szolgáltatási szerződést. 

Sári Judit körjegyző elmondta, hogy a Közép-
dunántúli Regionális Közigazgatási Hivatal törvé-
nyességi ellenőrzési jogkörében törvényességi fel-
hívással élt, mivel a képviselő-testület a gazdasági 
programot jogszabályban előírt határidőn belüli 
nem alkotta meg. Egyetért a törvényességi felhí-
vással és indítványozta, hogy a képviselő-testület 
is fejezze ki egyetértését e vonatkozásában. A gaz-
dasági program elkészült, azt a képviselő-testület 
elfogadta, ezzel a felhívásnak eleget tett.

Veszprémfajsz Község Önkormányzata Kép-
viselő-testülete jóváhagyta az önkormányzat és a 
helyi Római Katolikus Egyházközség között a te-
mető fenntartásáról, illetve egyéb kérdésekről szóló 
megállapodás tervezetét az előterjesztésnek megfe-
lelő tartalommal.

Napirend után a polgármester tájékoztatta a kép-
viselőket, hogy sajnálatos módon az önkormányzati 
hivatal átépítésére vonatkozóan pályázati források a 
közeljövőben nem várhatók. Mivel az önkormány-
zat nem rendelkezik olyan összegű saját forrással, 
hogy önerőből megfinanszírozza a beruházást, el 
kell gondolkodni az engedélyezési tervek módosí-
tásán olyan vonatkozásban, hogy az orvosi rendelő 
megszűnne a településen. A rendelő működési en-
gedélye 2008. októberében lejár, addig megoldást 
kell találni arra, hogy a betegek nemesvámosi ren-
delőbe történő átszállítása milyen módon történjen. 
Szerinte az önkormányzati hivatal épületét a kö-
zeljövőben mindenképpen  fel kell újítani, hiszen 
a mozgókönyvtári szolgáltatás mellett méltó helyet 
kell biztosítani a Német Kisebbségi Önkormányzat 
részére is. 

Együttes ülés

Nemesvámos és Veszprémfajsz Község Képvi-
selő-testülete június 27-én együttes ülést tartott.

A megjelentek elsőként megvitatták az óvoda 
2006/2007 nevelési évre vonatkozó beszámolóját.  
Csetényiné Szolnoki Ildikó óvodavezető elmondta, 
hogy az intézmény 120%-os kihasználtsága óriási 
terhet ró a pedagógusokra. Egy-egy dolgozó több 
feladatot lát el egy személyben, ezért egy esetleges 

hiányzás nagy gondot, problémát jelent a munka-
szervezésben. Gondot jelent a zsúfoltság a csoport-
szobákban, egy-egy testnevelés foglalkozás nagyobb 
mozgásteret igényelne, mint ami rendelkezésre áll. 
Fontos lenne a tornaszoba mielőbbi kialakítása. Úgy 
vélte, hogy bár az óvónők nagy lelkesedéssel végzik 
munkájukat, hosszú távon lehetetlen minőségi mun-
kát végezni a rendelkezésre álló feltételek mellett. 
Véleménye szerint célszerű lenne egy óvodán belül 
működő bölcsőde létrehozása 2,5 éves kisgyerme-
kek részére, ún. „tipegő csoport” formájában. Sári 
Judit körjegyző megjegyezte, hogy a bölcsőde fenn-
tartása nagyon magas költségekkel jár. Információi 
szerint két év múlva visszaesik a gyermeklétszám, 
ha a telekértékesítések addig nem kezdődnek meg. 

Illésfalvi József képviselő az óvoda dolgozói ré-
szére a megterhelő és kiváló minőségi munka elis-
meréseként egyszeri fix összegű jutalmat javasolt. 
Javaslatát mindkét képviselő-testület tagjai támo-
gatták. 

Nemesvámos és Veszprémfajsz Községek Kép-
viselő-testületei a nemesvámosi Napköziotthonos 
Óvoda vezetőjének kérése alapján támogatta, hogy a 
2007/2008 nevelési évben is 90 fő legyen a maximá-
lis gyermeklétszám az óvoda három csoportjában. A 
testületek egyetértettek azzal, hogy a gesztor önkor-
mányzat (Nemesvámos Község Önkormányzata) 
polgármestere, Sári Lajos kérelmet nyújtson be az 
Országos Közoktatási Értékelési és Vizsgaközpont 
Közép-dunántúli Regionális Igazgatóságához a ma-
ximális csoportlétszám túllépésének engedélyezésé-
vel kapcsolatban. A két testület ahhoz is hozzájárult, 
hogy a napköziotthonos óvoda 2007. augusztus 1-je 
és augusztus 31-e között tartson zárva. 

Beruházások, támogatások 
Testületi ülések Nemesvámoson és Veszprémfajszon

Augusztus 3., péntek, 18 óra
Helyszín: Polgármesteri Hivatal, Fészek u.7.
A Vámosi Napok és a képzőművészeti kiállítás ünnepélyes megnyi-

tása, székelykapu avatása és nyitóbuli
Augusztus 4. szombat 
Helyszín: Sportcsarnok melletti terület (Malom u. 5.)
10.00 gyermekprogramok, családi vetélkedő és teremfoci
13.00 főzőverseny
14.00 kutyabemutató, gyermekprogramok, aszfaltrajz-verseny
14.00 ünnepi képviselő-testületi ülés a községháza házasságkötő ter-

mében 
15.00 Lili és Lali bohóc gyermekműsora 
15.30 néptáncbemutató és táncház a Kurázsi Néptáncegyüttesssel
15.00 órától 16.30-ig kerékpáros ügyességi verseny a Turbó Kft. szer-

vezésében
16.30 Nemesvámosi Borostyán Népdalkör
 Lencseszemek Asszonykör néptáncbemutatója 
16.45 Dalok szárnyán – operett összeállítás Hatás Andrea és Zayzon 

Csaba közreműködésével
17.15 az MH Légierő Zenekarának műsora
18.00 Gertrúd királyné és kísérete felvonul
 Ünnepi beszéd
 A vámosi udvarnagy átadja a díjakat, elismeréseket

18.15 bajvívás a III. Béla Lovagrend közreműködésével
18.20 korok tánca (kosztümös táncbemutató a reneszánsztól a barokk 

korig) a III. Béla Lovagrend közreműködésével
18.40 társas- és moderntánc-bemutató
 fellépők: a Bonita Táncegyüttes és a HEMO Winner, a szünetben 

játék
20.00 tüzes hastánc-show (tűzzsonglőrök és hastáncosok fellépése)
20.45 Sztárvendég: Varga Miklós
21.15 Sztárvendég: Szekeres Andrienn
22.00 Tűzijáték és ezt követően utcabál a Rulett zenekarral hajnalig

Az Országos Magyar Méhészeti Egyesület nemesvámosi helyi szer-
vezetének kóstolóval egybekötött termékbemutatója, vására. 

Szombaton a Polgármesteri Hivatal házasságkötő termében (Fészek 
utca 7.) a képző- és iparművészeti pályázat zsűrizett munkái láthatók.

Gyermekeknek a légvár és a játékok ingyenesek!
Büfé és étkezési lehetőség biztosítva a helyszínen, egész napos 

ökörsütés!
Augusztus 5., vasárnap, 14.30 óra

A Vámosi Napok zárása, ökumenikus istentisztelet, közreműködik a 
Borostyán Népdalkör.

Szeretettel vár mindenkit Nemesvámos Község Önkormányzata
A változtatás jogát fenntartjuk!

NEMESVÁMOSI NAPOK
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Mint arról a Községi Híradó leg-
utóbbi számában hírt adtunk, május 
24-én Nemesvámos 24 fős delegáció-
ja a romániai testvértelepülésre, Tus-
nádra látogatott.

A csoport tagjait a település elöl-
járói, hivatali alkalmazottai és intéz-
ményvezetői családjainál szállásolták 
el. Részt vettünk a híres csíksomlyói 
pünkösdi ünnepségen, amely feledhe-
tetlen élményt nyújtott mindannyiunk 
számára. A látogatás második napjá-
nak programja a csíkkozmási Szent 
Anna tó, a Mohos tőzegláp (amely 
híres természetvédelmi terület), va-
lamint Tusnádfürdő nevezetességei-

nek megtekintése volt. A kirándulás 
alkalmával sok-sok élményben volt 
részünk, betekintést nyerhettünk a 
falu és az ott élő családok életébe, 
élvezhettük vendéglátóink szívélyes 
vendégszeretetét, melyért ezúton is 
köszönetet mondunk. Vendéglátó-
ink viszontlátogatására a falunapok 
alkalmával kerül sor, melynek során 
felavatjuk Tusnád ajándékát, a szé-
kelykaput, melyet a település ácsmes-
terei készítettek el. 

Kérjük a település lakóit, hogy a 
testvértelepülés delegációját fogadják 
nagy-nagy szeretettel! 

Sári Judit körjegyző

Tusnádon jártunk

A nemesvámosi küldöttség nagyon jól érezte magát Erdélyben 

A Német Kisebbségi Önkormány-
zat eddigi legjelentősebb rendezvénye 
volt a május 27-én megrendezett pün-
kösdi sváb-bál. A bálon a városlődi 
Johann’s Kapelle együttes szolgáltat-
ta a zenét. Fellépő vendégek is voltak: 
Márkóról Magasházi János harmoni-
kán kísérte Galambosné Schwéder 
Erzsébet és Szántóné Schwéder Anna 
gyönyörű énekeit. Ezután a veszprém-

fajszi asszonykórus énekelt magyar 
és német dalokat. Dr. Albert Vendel, 
a veszprémi Német Kisebbségi Ön-
kormányzat elnöke is megtisztelte a 
rendezvényt, mint meghívott vendég. 
A bál, ami zenés utcai felvonulással 
kezdődött, hajnali 4-ig tartott, és na-
gyon jól sikerült. 

Strennerné Stáhl Éva

Pünkösdi sváb-bál

A világhírű Lehotka Gábor orgo-
naművész koncertjét élvezhették az 
érdeklődők a 800 éves Nemesvámos 
programsorozat keretében július 22-
én a református templomban. Köz-
reműködött Csegedi Hunor trombi-

taművész. A koncerten Purcell, Bach 
és Händel zeneművei hangzottak el. 
A műsorban nagy sikerrel szerepelt 
a Borostyán Népdalkör és az Advent 
Kórus is. Szolgálatukért köszönetét 
fejezi ki az önkormányzat.

Lehotka Gábor koncertje

Nemesvámos Község Önkor-
mányzatának támogatásával az egye-
sület 2006-ban személygépkocsit vá-
sárolt. A gépkocsi „átváltoztatásában” 
segítségünkre volt Iglói János matrica 
és címer készítésével. A Megyei Pol-
gárőr Egyesülettől autónkra fényhidat 
kaptunk. Szilasi Zoltán autógumi sze-
reléssel, a Suzuki Perger kedvezmé-
nyes szervizdíjjal támogatta a polgár-
őrséget.

Együttműködési megállapodást 
kötöttünk az Aranysas, a Gerendás és 
a Rózsa Presszó üzemeltetőjével illet-
ve tulajdonosával, valamint a Vámtej 
Kft.-vel. Támogatja még a polgárőr-
séget a nemesvámosi benzinkút üze-
meltetője is. Várjuk további segítő-
kész szponzorok jelentkezését! 

Létszámunk sajnos csökkent, a 
csoport viszont egységesebb és szer-
vezettebb lett. Leadták az igazolvá-
nyokat azok, akik nem erre számítot-

tak illetve azok, akiknek úgy változott 
a munkahelye, hogy a szolgálatot 
nem tudták vállalni. Mivel a csoport 
létszáma csökkent: 
TAGFELVÉTELT HIRDETÜNK!

Várjuk a polgárőrség soraiba azo-
kat a nemesvámosi és veszprémfajszi 
lakosokat, akik vállalják a polgárőr-
séggel járó feladatokat, küldetést! 

Érdeklődni lehet a 06/30/4456078-
as számon vagy a polgárőrség tele-
fonján: 06/20/2447295.

2007 tavaszától a polgárőrök zár-
ják minden este a játszóteret, szom-
baton, vasárnap és ünnepnapon pedig 
ők nyitják és ellenőrzik is azt. 

Terveink között szerepel együtt-
működési megállapodás megkötése 
a veszprémfajszi önkormányzattal a 
polgárőrségi feladatok közös ellátá-
sára.

 Köszönjük támogatóink segítségét!
Sári Lajos

A polgárőrség hírei

Veszprémfajszi falunap

A Veszprémfajsz szélén álló tölgyes árnyékot adó fái alatt egész nap jól érezte 
magát a falu apraja-nagyja és a vendégek is. Az önkormányzat szokás szerint 
idén is finom bográcsossal várta az ünneplőket, és voltak, akik külön főztek. 
A nap folyamán számtalan játékot szerveztek, a gyerekek kézműves foglalkozá-
sokon vettek részt, és jókat ugráltak a légvárban 
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Egy gondolat, amely valóra vált

Ezzel a címmel zajlott rendezvényünk Nemesvámoson július 19-én az Anya-
tejes Táplálás Világnapja alkalmából, amelyet augusztus 1-jén ünneplünk.

A meghívott vendégek előadást hallhattak az anyatejes táplálásról. A szopta-
tás mint lelki kapcsolat anya-gyermek között címmel, melyet Selyemné Frankó 
Klára kistérségi vezető védőnő tartott. A szülés utáni intimtorna jótékony hatá-
sairól Lehóczki Laura beszélt. A helyi Családsegítő Szolgálatot vezetője mutatta 
be. Szó volt még a mesék és a média hatásáról. Az előadó a mesék fontosságát, 
megválogatását, érzelemgazdagító hatását, a fantázia növelését hangsúlyozta. 
Elmondta, hogy a tévében látottak mindezeknek az ellentétét alakítják ki, ott 
készen kapják a gyerekek az információkat, ez gátolja a későbbiekben a gondol-
kodásukat, szókincsük alakulását, érzelmeik kifejezését. A mesehősök életének 
alakulása által megoldásokat kapnak az élethelyzetek megoldásában, melyek a 
személyiségfejlődésük elengedhetetlen részét képezik. Végül a kistestvér foga-
dásáról hallhattak a résztvevők.

A megjelenteket Sári Lajos polgármester néhány szavas üdvözlő beszéde 
után egy-egy szál virággal köszöntöttük.

„Még emlékszem az első tétova mozdulatodra. Fáradtak voltunk mindketten, mert 
hiszen megszülni és megszületni egyaránt nehéz.

De Te nem engedted, hogy elszakadjak testedtől, magadhoz öleltél, hogy érezzelek. 
Mohón kerestem az éltető erőt, melyet nekem tartogattál, hiszen már kilenc hónapon 
keresztül erre készültünk.

Jó volt hallani szíved dobogását, és oly jó volt a nagy munka után csendesen elpihenni 
ölelő karodban.

Tudom, sokszor Te is fáradt voltál, néha majdnem feladtad, de az én mosolyom erőt 
adott.

Akkor is a legszebb voltál, ha Te nem így érezted, mert olyat adtál nekem, amit soha 
senkitől nem kaphattam volna. Testedből tápláltál, szíved minden melegével.”

Patkó Bernadett védőnő

Vámosgyörkön rendezték meg 
június 2-án és 3-án a Vámos 
nevű települések első országos 
találkozóját. Az út, mely eddig 
elvezetett, nem volt akadálytalan 
és rövid. A találkozó gondolata 
először a kilencvenes években 
vetődött fel. Három ötletadó te-
lepülés, Vámosgyörk, Vámoso-
roszi és Vámosújfalu akkoriban 
már rendszeresen találkozott, és 
tartották egymással a kapcsolatot. 
Azonban a névsor teljessé csak 
ebben az évben vált, mivel sike-
rült megnyerni főszponzornak a 
Vám és Pénzügyőrséget és a többi 
Vámos nevű települést. Elkezdő-
dött a nagy találkozó szervezése. 
A munkát Vámosgyörk vállalta.

Magyarországon 11 település 
nevében szerepel a vámos szó. 
Ausztriában, Szlovákiában és Ro-
mániában – információnk szerint 
– további 11 település neve hor-
dozza a vámos nevet. A szervezők 
további kutatásokat folytatnak, 

hogy e népes „család” minden 
tagját megtalálják Európában.

A vámosgyörki programot is-
merve állítottuk össze a nemes-
vámosi delegációt, melynek zenei 

részében helyet kapott a Boros-
tyán Népdalkör, Szatori Tibor, 
Kövesi Sándor, Huszár Judit és 
Csőgör Géza.

A tizenegy településből hét ál-
lított ki focicsapatot, természete-

sen mi is. Sajnos nem kerültünk 
dobogóra, pedig jó csapatot sike-
rült összeverbuválni erre az alka-
lomra.

Sáska Tibor, Csizmadia Krisz-

tina, Pásztor Ágota és Nagy Sán-
dor festők képeiből kiállítást pre-
zentáltunk.

A borversenyen az 1., a 3. és a 
4. helyet szereztük meg, valamint 
a különdíjat is mi hoztuk el.

Dr. Praznovszky Mihálynak 
a Vámos név kialakulásáról írt 
tudományos értekezése szintén 
díjazott lett. Nagy Ágostonné Vá-
mos falu – lencsefalu anekdotája 
harmadik helyezést ért el.

A találkozó várakozáson felül 
sikerült. A nemesvámosi dele-
gáció kitett magáért, majdnem a 
legjobban szerepelt. Jól éreztük 
magunkat a „vámos” családban. 
Élményekben gazdagon, feltöl-
tődve és kissé fáradtan érkeztünk 
haza.

Már ott felvetődött az a gon-
dolat, kérés, igény, hogy Nemes-
vámos rendezze a Vámos Tele-
pülések II. Országos Találkozóját 
2008-ban. Nemesvámos képvi-
selő-testülete vállalta a találkozó 
megszervezését a jövő évi falu-
napok keretén belül. Ötletekkel, 
javaslatokkal már kereshetnek 
bennünket!

Sári Lajos polgármester

Természetesen anyatejjel
Nemrég érdekes kérdéssel találkoztam. Ha Káin elhagyta a szülőföldjét és 

Kelet felé tartott, majd ott letelepedett és megnősült, akkor kit vehetett felesé-
gül? Elterjedt ugyanis az az elképzelés, miszerint a világon – Ádám családján 
kívül – más emberek, illetve családok is éltek. A Biblia szerint a világ népessége 
Ádámtól és Évától származott, akiket ősszüleink névvel szoktunk illetni.

Az alábbiakban a Biblia-elmélet mibenlétét próbáljuk megvilágítani.
„A legkézenfekvőbb magyarázat szerint Ádámnak (és Évának) voltak más 

– a Szentírásban nem említett – gyermekei is”. Bár később erről is beszámol a 
Szentírás.

Sokan nem számolnak azzal, hogy Ádám leszármazottai egymás közt kö-
töttek házasságot. Abban az időben nem számított vérfertőzésnek a testvérek 
és egyéb közeli rokonok közti házasság. Éva Ádám testéből teremtetett. Káin 
is valamelyik lánytestvérét vette feleségül. Később Ábrahám is a húgát vette 
feleségül, hisz Sára féltestvére volt (1Móz 20:12). Sőt Eliézert, a szolgáját, ami-
kor elküldte, hogy fiának feleséget vegyen, megeskette, hogy csakis a rokonok 
közül hozzon feleséget Izsáknak (1Móz 24:3-4).

A Szentírás nem jegyzi fel, de következtetni lehet arra, hogy Káin nem a Nód 
földjén nősült meg. Nód magyar jelentése: bolyongás, menekülés, nyomorúság, 
nyugtalanság, otthontalanság, vándorlás. A vidék neve bizonyosságot ad arra 
nézve, hogy Káin története folytán nyerte a helység az elnevezését, nem másva-
laki birtoka volt. Az a tény, hogy Káin és Ábel áldozatot mutattak be Istennek, 
azt igazolja, hogy ők már mind a ketten családos, illetve nős emberek voltak. 
A patriarkális rendszerben ugyanis minden családfő egyben a család papja is 
volt. Őneki kellett bemutatni az áldozatot. Ezek szerint Káin nem egyedül indult 
útnak, miután megölte öccsét, Ábelt, hanem családjával.

Még egy kézenfekvő érv a Bibliából: „Mert miképpen egy embernek enge-
detlensége által sokan bűnösökké lettek: azonképpen egynek engedelmessége 
által sokan igazakká lesznek” (Róma 5:12).

Szőllősi Béla Bibliai városok című könyvéből

Honnan vett feleséget Káin?
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Mi is hitetlenkedtünk a szám hal-
latán, de ez volt a tizedik szünidei 
bibliatábor. A legelső táborban 32-en 
míg a mostaniban 90-en vettek részt. 
Ez is szép kerek szám. És történt vala-
mi, amit soha nem fogunk elfelejteni, 
de nem vágok a dolgok elé. A tábor 
– szokásunknak megfelelően – július 
első hetében a Hetednapi Adventista 
Egyház Imaházának teljes területén 
volt.

Néztük a jelentkezési lapokat. Sok 
ismerős név, melyek olvastán felsej-
lettek előttünk mosolygós arcok, de 
volt néhány ismeretlen is. A tábor 
témaköre „a széles és a keskeny út”, 
ahogy a Biblia nevezi, vagyis a jó 
és a rossz közti választás lehetősége 
és annak következményei. Mivel a 
gyerekeket is egyre több választás 
elé állítja a mai élet, ezért fontosnak 
tartottuk, hogy felhívjuk figyelmüket 
a döntés és inkább a jó döntés fontos-
ságára. 

A reggeli és a rövid áhítat után 
következett az aznapi bibliai törté-
net megjelenítése, amit mi, felnőttek 
és a táborból már „kinőttek” adtunk 
elő korhű jelmezekkel és díszlettel. 
Ezen a héten Ábrahám és Lót, Jónás, 
valamint Mózes történetén keresz-
tül mutattuk be mind a két választás 
eredményét. Az aznapi történetet kü-
lönféle feladatok segítségével, külön 
korcsoportokban beszéltük át a gye-
rekekkel. Aki a feladatokat jól oldotta 
meg, tallért kapott, ami a tábor hiva-
talos fizetőeszköze volt. Ebéd után a 

legkülönfélébb kézműves foglalkozá-
sok voltak (agyagozás, gyöngyfűzés, 
kőfestés). A legsikeresebb „kézmű-
ves” foglalkozás a csocsó (asztalifo-
ci) volt, ki tudja miért. A kézműves-

kedés mellett lehetett pingpongozni, 
focizni, kötélpályázni, vagy akár gó-
lyalábazni. A negyedik nap a faluban 
kezdtünk vándorolni – talán az arrafe-
lé lakók csodálkoztak is ezen –, mivel 
akadálypályán kellett a tanultakról 
„számot adni”. Volt rejtjeles feladat, 
titkos térkép, Jónás hajója és még sok 
minden, no meg a Kalóz, aki a felada-
tát olyan jól teljesítette, hogy sok fiú a 
Karib tenger kalózát vélte felfedezni 
benne, és bármit mondott, mindent 
elfogadtak tőle. (pedig a térkép alján 
ott szerepelt a kisbetűs rész: „Ui.: A 
Kalóz ellenség. Ne higgy neki!”)

A kirándulós napunkon egy üveg-
gyárban voltunk, ahol néhányan még 

ki is próbálhattuk az üvegfúvók nehéz 
mesterségét. Aztán meglátogattuk a 
Bányászati Múzeumot, ahol láthattuk 
többek között Lótné állandó csöpögő 
orrát, cápafogat, aranyat, mamutcson-

tot, dinoszaurusz lábnyomot, régi gé-
peket és bányát. Másnap a gyerekek 
mutatták be szüleiknek és nekünk, 
hogy mit tanultak egész héten. Voltak 
történetet éneklők, történetet bábjá-
tékkal, vagy a valóságban előadók, 
és voltak, akik lefestették, hogy miért 
hálásak Istennek. A gyerekek gondo-
latai bennünket is megleptek.

„Én azért vagyok hálás Istennek, 
mert apával motorozhatok. Én meg 
azért, mert megteremtette a dinosza-
uruszt….”

Ja és egész héten vártuk a hőlég-
ballonost, hogy mindenkit egy kicsit 
felemeljen a falu fölé. Ez volt az az 
„országos titok”, amit nem volt sza-

bad a gyerekeknek elmondani. Már 
mindannyian „műkedvelő lufisok” 
lettünk a hét végére, mert állandóan 
azt figyeltük, hogy szélcsend van-e és 
jöhet-e a lufis. 

Erős fohászkodás után úgy dön-
töttünk, hogy rábízzuk magunkat 
Istenre, hogy az utolsó nap reggelé-
re adjon nekünk jó időt. Szombaton 
– annak ellenére, hogy erős szél fújt 
– kihirdettük, hogy másnap reggel 
8-kor kezdődik a léggömbözés. És 
vasárnap reggel csodálatos idő volt, 
egészen addig, amíg tartott a liftezés. 
Másnapra, azaz hétfőre megérkezett a 
vihar. Isten meghallgatta imánkat, és 
megjutalmazta mindannyiunk hitét.

A vasárnapi napon tartjuk a vi-
dámparkot, ahol tallérokért lehet 
részt venni a játékokon. Hogy néhá-
nyat említsek a teljesség igénye nél-
kül, tüzes labirintus: szkander-bég, 
festőgép, jégkrém automata, vagy a 
megunhatatlan meglepetés automata.

Köszönetet mondunk az önkor-
mányzatnak, a helyi gyülekezetnek, 
az egyházterületnek, a hőlégballo-
nosnak, az Algidának, mindenkinek, 
aki hozzájárult a tábor sikeréhez, 
akár a konyhán, vagy „fuvarosként”, 
takarítóként, tanítóként, segítőként, 
és azoknak a szülőknek, hozzátarto-
zóknak, akik több áldozatot vállaltak, 
mint amit kellett.

Reméljük, hogy jövőre is megsegít 
bennünket Isten és módunkban lesz a 
következő tábort is megrendezni.

Pásztor Csaba

Ez volt a tizedik

Az együttlét, a közösségi élet ápolása volt a leg-
fontosabb célja a katolikus egyházközség kétszer 
egyhetes táborozásának, amelyet július második 
és harmadik hetében tartottak. A tábort Gere Márk 
katolikus lelkész szervezte meg: az első csoport-
ban vámosi gyerekeknek, a második csoportban a 
területéhez tartozó 13 falu gyerekeinek Nagyvá-
zsonytól Balatonakaliig, de még Veszprémből és 
Budapestről is érkeztek résztvevők. A tábort hat 
éve szervezik, és évről-évre nő az érdeklődés: idén 
már az első turnusban közel száz gyerek volt héttől 
18-19 évesig.

– A nagyok kicsi koruktól járnak, és velünk tarta-
nak minden évben, de egyre több a kicsi is – mond-
ta Gere Márk. – A nemesvámosi önkormányzat a 
nemesvámosi gyermekek táboroztatását fejenként 
3000 forinttal, a nagycsaládban élő nemesvámo-
si gyerekekét fejenként 4000 forinttal támogatta, 
a megyei önkormányzattól pedig 60 ezer forintot 
kaptunk.

A közösségi élet ápolása
A Nemesvámoson bejegyzett Egészséges Gyermekélet Alapítvány 2001 óta szervez tábort, amelynek 

célja az egészséges életmódra való nevelés, amibe nemcsak a sport és a mozgás tartozik bele, hanem a kö-
zösségteremtés is. Ez utóbbi lélekemelő lehet a gyerekek számára. A posta mögötti régi iskolai tornaterem 
adott helyszínt a táborozó 26 gyerekek, akik közül legtöben dzsúdóedzésekre is járnak, amit Takács Attila, 
a tábor szervezője tart év közben. A tábor tulajdonképpen edzőtábor is, de azok a gyerekek is belekóstol-
hattak a küzdősportba, akik eddig nem gyakorolták, és nagyon tetszett nekik. A gyerekek az edzések és a 
közösségi foglalkozások mellet kirándultak is.  

Fő az egészséges életmód



� Községi Híradó

Községi Híradó a nemesvámosi és veszprémfajszi önkormányzat lapja. Szerkeszti a szerkesztő bizottság.
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Nyomdai munkák: Faa Produkt Kft., Veszprém, Kistó u. �. · Tel.: 0�-��/���-0�0 · E-mail: faaprodukt@vnet.hu

Négy helyszínen zajlott július 14-én a kemencés túra. Az első helyszínen 
krumplis gombóclevest (tájjellegű étel) kóstolhattak a túra résztvevői, a házi-
gazda Sári Lajos polgármester volt. A második helyszínen, Balácán római kori 
módon sütött kenyeret kínált  dr. Palágyi Sylvia régész. A harmadik helyszínen 
kukoricaprószát (tájjellegű étel) sütött Tóth Zoltánné. A negyedik helyszínen 
vámosi mézben pácolt hagymás kenyérben sült csülköt készített Bozóky Jenő. 

A rendezvényre 120 jegyet vásároltak, a bevételből a 800 éves Nemesvá-
mos Alapítványt támogatják. 

Aznap este felelevenítették a régi aratóünnepségeket. Ezen fellépett a Bo-
rostyán Népdalkör Halmosiné Venesz Zsuzsanna vezetésével és a Szilágyi 
Táncegyüttes, amelynek Nagy Marianna a művészeti vezetője.

Egy jelenetben felidézték az aratókoszorú ünnepélyes átadását. A jelenet 
résztvevői: gazda: Sári Lajos polgármester, kisbíró: Kövesi Sándor, bandagaz-
da: Illésfalvi József, marokszedők: a Lencseszemek Asszonykör néhány tagja, 
Sári Judit, Kövesiné Pék Zsuzsanna, Végh Eszter, Tarsó Gézáné, Szondi Zol-
tánné és Marosi Istvánné. 

A program éjfélig tartó mulatsággal zárult. 
A rendezvény szervezői: Nemesvámos Község Önkormányzata és a Vá-

mosért Közhasznú Kulturális Egyesület, segítséget nyújtottak: a nyugdíjasklub 
tagjai, az Artis Baráti Kör és a Cimborák.

Kemencés túra és aratóünnepség
Szelektív hulladékgyűjtés

A község területén három helyszínen elhelyezett szelektív hulla-
dékgyűjtő konténerek a rendkívül meleg időjárás miatt rövid idő 
alatt megtelnek műanyagflakonnal, üveggel, kartondobozzal. A 

nagy melegben több ásványvizet, üdítőt, sört fogyasztunk. A szál-
lítások gyakoriságát, a szállítási költségeket úgy tudjuk csökken-

teni, ha a műanyagflakonokat a reklámból ismert módon („tapossa 
laposra”) összetapossuk, így kétszer-háromszor nagyobb mennyi-

séget lehet a konténerekben elhelyezni. 
Polgár Tibor
falugondnok

A 2007. évi kettesfogathajtó magyar Derby győztese, Kovács Csaba július 
15-én a Kőszeg melletti Lukácsházán átveszi az első helyezettnek járó díjat. 

fotó: Polgár Tibor

A rendezvényen egy jelenetben felidézték az aratókoszorú ünnepélyes átadását 

A vámosi asszonyok a gombócokat készítik a krumpligombóc leveshez

A legutóbbi Község Híradóban már tájékoztattuk a tisztelt lakosságot, hogy 
a „Tiszta udvar, rendes ház” akcióhoz hasonlóan a képviselő-testület Telepü-
lésfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottsága meghirdette a „Tiszta, virágos 
Vámosért” mozgalmat. 

A bizottság javaslata alapján évente legfeljebb 20 cím adható, egy porta 
(udvar, lakóház) háromszor nyerheti el. Abban az esetben, ha az ingatlan tu-
lajdonosa nem fordít kellő figyelmet portájára, elhanyagolja azt, a cím vissza-
vonható. 

A bizottság tagjaiból, illetve a felkért civil szervezetek delegáltjaiból álló 
zsűri az elmúlt hetekben bejárta a települést, fotókat készítettek, melyek alap-
ján közösen választják ki a győztes 20 portát. 

A következő évtől a zsűri tavasztól kezdődően három alkalommal fogja ér-
tékelni az udvarokat, kerteket, illetve foglalkozunk azzal a gondolattal, hogy 
értékeljük a Nemesvámoson működő vállalkozások telephelyét és azok kör-
nyezetét.

A díjazottak „Tiszta, virágos Vámosért” feliratú kerámiatáblát kapnak, me-
lyet a ház falára rögzíthetnek. A kerámiatábla a 800 éves évforduló tiszteletére 
készülő szoborhoz hasonlóan Gertrúd királynét ábrázoltja virágoskerttel. 

Eredményhirdetés és díjátadás augusztus 4-én, a falunapon. 
Sári Lajos

polgármester

Tiszta, virágos Vámosért


